

反应堆工程

# 新概念熔盐堆物理计算方法研究及程序设计

张大林<sup>1,2</sup>, 秋穗正<sup>1,2</sup>, 刘长亮<sup>2</sup>, 苏光辉<sup>1,2</sup>, 贾斗南<sup>1,2</sup>

- 1. 西安交通大学动力工程多相流国家重点实验室, 陕西西安710049
- 2. 西安交通大学核能科学与技术学院, 陕西西安710049

收稿日期 2007-8-1 修回日期 2007-10-23 网络版发布日期: 2008-12-20

**摘要** 考虑新概念熔盐堆燃料盐的流动特性, 从基本的粒子守恒方程出发, 推导了熔盐堆的中子动力学模型, 并采用数值方法对3种工况下熔盐堆的临界问题进行计算, 考察流动对有效增殖系数、快中子分布、热中子分布及缓发中子先驱核分布的影响。结果表明: 质量流量对有效增殖系数的影响很小, 对热中子分布的影响比对快中子分布的影响大, 而质量流量越大, 缓发中子先驱核移出堆芯的比率也越大。

**关键词** [熔盐堆](#); [中子动力学模型](#); [中子扩散](#); [缓发中子先驱核](#); [流动效应](#); [数值计算](#)

**分类号** [TL426](#); [TL325](#)

## Nuclear Calculation and Program Development for Molten Salt Reactor

ZHANG Da-lin<sup>1,2</sup>, QIU Sui-zheng<sup>1,2</sup>, LIU Chang-liang<sup>2</sup>, SU Guang-hui<sup>1,2</sup>, JIA Dou-nan<sup>1,2</sup>

- 1. State Key Laboratory of Multiphase Flow in Power Engineering, Xi'an Jiaotong University, Xi'an 710049, China;
- 2. School of Nuclear Science and Technology, Xi'an Jiaotong University, Xi'an 710049, China

**Abstract** Considering the fuel salt flow effect of the molten salt reactor, the neutron dynamic model was derived based on the particle conservation equations, and the critical problem was calculated by numerical method under three working conditions to study the flow effect to effective multiplication factor, fast neutron, thermal neutron and delayed neutron precursors distribution. The calculated results show that the influence of mass flow on the effective multiplication factor is very small, and the influence on the thermal neutron distribution is larger than that on the fast neutron distribution. In addition, the percentage of the delayed neutron precursors moving out the core increases with the increasing mass flow.

**Key words** [molten salt reactor](#); [neutron dynamic model](#); [neutron diffusion](#); [delayed neutron precursors](#); [flow effect](#); [numerical calculation](#)

DOI

通讯作者

### 扩展功能

#### 本文信息

- ▶ [Supporting info](#)
- ▶ [\[PDF全文\]\(1117KB\)](#)
- ▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)
- ▶ [参考文献](#)

#### 服务与反馈

- ▶ [把本文推荐给朋友](#)
- ▶ [文章反馈](#)
- ▶ [浏览反馈信息](#)

#### 相关信息

- ▶ [本刊中 包含“熔盐堆; 中子动力学模型; 中子扩散; 缓发中子先驱核; 流动效应; 数值计算”的 相关文章](#)
- ▶ [本文作者相关文章](#)

· [张大林](#)

· [秋穗正](#)

· [刘长亮](#)

· [苏光辉](#)

· [贾斗南](#)